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 المستخلص العربى

أصناف الفاصوليا واللوبيا وفول الصويا للاصابة بحشرة دودة  بعض يهدف هذا العمل إلى دراسة وشرح إصابة       
 الاصناف المختبرة باستخدام تقنية التفريد الكهربى للبروتين بذور قرون اللوبيا من خلال تحليل بروتين

قرون  فراشةبين عشائر  RAPD Marker الاختلافات الوراثية محاولة معرفةوSDS-PAGE وPAGEبطريقتى
يمكن والشمع الصغيرة  فراشةالشمع الكبيرة و فراشةدقيق البحر الابيض المتوسط ووفراشات كل من فراشه اللوبيا 

 : الآتى تلخيص النتائج فى
ف اصناوضحت النتائج ان او. وبيا وفول الصويالالكل من  علىواحدة والفاصوليا  واحده على, تينيوجدت زيادتين عدد

ُ رتبت الاوصاب مبكرا بيرقات دودة قرون اللوبيا. تفول الصويا  لمتوسط الاصابة بيرقات دودة  تبعا  صناف تصاعديا
 أصناف الفاصوليا النحو الآتى: علىللقرون المصابه قرون اللوبيا والنسبة المئوية 

(Diacol< Gourl< Borrollotto< Bronco < Nebraska < Paulista), أصنب  اللىبيب 
Kaha 1< Cream 7 < Kafr El Shiek 1<Dokki 331)) أصنب   فىل الصىيب 

((Giza 82 < Crawford< Giza 83< Giza 111 .اخضر للقرون خلال  أنتج الصنف جورل اعلى محصول
 لاعلى محصو 7صنف اللوبيا كريم انتج والصنف داياكول اعلى محصول للبذور للفاصوليا. موسمى الدراسة وانتج 

اعلى محصول. فصلت البروتينات البسيطة, الليبوبروتين والجليكوبروتين لاصناف  28صنف فول الصويا جيزة و
برونكو ,  وجد أن الأصنافالفاصوليا, اللوبيا وفول الصويا الى حزم مختلفة طبقا  للمسافة التى تتحركها الحزم. 

طور  وفى طور النضج  82توى على الحزمة رقم هذه الاصناف تحوبوليستا, نبراسكا تصاب بدودة قرون اللوبيا. 
بصمة البروتينات المفككة  تاهمية هذه الحزمة لتغذية يرقات دودة قرون اللوبيا. اوضح يوضح هذاوالحصاد للبذور.

ولوحظ أن عدم وجود حزم فى البراز الناتج من يرقات دودة قرون اللوبيا التى تتغذى على الطور الناضج من البذور. 
دودة قرون اللوبيا لا تتغذى على طور حصاد البذور لفول الصويا وهذا يعنى ان اليرقات لا تتغذى على يرقات 

البروتين الموجود فى طور حصاد البذور ولكن يرقات دودة قرون اللوبيا تحول وتغير بعض البروتينات الموجودة فى 
 ئي توجد فى طور حصاد بذور فول الصويا.يطور عدم النضج والنضج للبذور الى بروتينات لها نفس الوزن الجز

حزمة بروتينية مشتركة  84 وجدت .المحافظةية اوذتوجد بعض الحزم لفراشات قرون اللوبيا لا ترجع الى مصدر التغ
الدراسه الاولى فى قرون اللوبيا, الحزمة المتبقية ترجع الى النوع الجنسى. تعتبر هذه  فراشةبين عينة الذكر والانثى ل

قرون  فراشةعشائر لذكور  01قسمت الشجرة الوراثية ل وقرون اللوبيا فى مصر.  فراشةلالوراثيه ات نيالجمجال 
الشمع فراشة ومحافظات والذكور والاناث لكل من فراشة دقيق البحر الابيض المتوسط و 01عة من واللوبيا المجم

قرون  فراشةجرة الوراثية ان الجد لذكور الش الشمع الصغيرة حيث قسمت الى مجموعتين. اظهرت فراشةالكبيرة و
 من الجيزة هو المصدر لكل العينات. ةعوالمجم 07اللوبيا  عند المسافة 

الشمع الكبيرة,  فراشةقرون اللوبيا, فراشة دقيق البحر الابيض المتوسط,  فراشة: الاصابة, المحصول, الكلمات الدالة
 , الشجرة الوراثية.APGE ,SDS-PAGE ,RAPD-PCRالشمع الصغيرة,  فراشة
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ABSTRACT 

          This work was conducted to study and explain the infestation levels of common bean, 

cowpea and soybean cultivars by Etiella zinckenella larvae through analysis of seed protein 

of tested cultivars of common bean, cowpea and soybean by Polyacrylamide gel 

electrophoresis (PAGE) and sodium dodecyl sulphate (SDS-PAGE). The study aimed to 

explore the level of genetic variation among the populations of E. zinckenella by RAPD 

markers and The RAPD-PCR fingerprints of Ephestia kuhniella, Galleria mellonella and 

Achroia grisella. Results indicated the following: There were 2, 1 and 1 peaks of E. 

zinckenella on the common bean, cowpea and soybean varieties, respectively. Soybean 

varieties were infested earlier.  The ascending arrangement of the tested varieties according 

to the mean numbers of E. zinckenella larval infestation and percentages of damage pods 

was as follows:(Diacol and Gourl< Borrollotto < Bronco < Nebraska <Pulista), (Kaha1 < 

Cream 7 < Kfar-El Sheikh 1 <Dokki 331) and (Giza 82 < Crawford  <Giza 83 <Giza111) 

for common bean, cowpea and soybean varieties, respectively. Gourl variety produced the 

heaviest green yield of pods and Diacol variety produced the heaviest dry yield of common 

bean seeds. Cowpea variety Cream7 and soybean variety Giza 82 produced the highest 

yield. The general proteins, lipoprotein and glycoprotein of the tested common bean, 

cowpea and soybean varieties were separated in different bands according to their relative 

mobility. Bronco, Pulista and Nebraska were infested by E. zinckenella larvae. The previous 

varieties have band no. (29) in the mature stage of seeds or harvest mature stages of seeds. 

The SDS-PAGE showed that, no protein bands appeared in the faeces of E. zinckenella 

larvae. The E. zinckenella larvae do not feed on the protein composition of harvest mature 

stage of seeds, but E. zinckenella larvae change and convert some protein bands in the 

immature and mature stages of soybean protein seeds to the same molecular weight of some 

bands in harvest mature stage of seeds protein. There are specific bands for E. zinckenella 

according to the diverse feeding host and locality. There were 24 common bands that 

appeared in male and female samples of E. zinckenella. Hence the rest of the bands are 

referring to sex. This is the first study on the genetic diversity by DNA-PCR of E. 

zinckenella in Egypt. The dendrogram illustrated that, the ten populations of E. zinckenella 

male and dual sex of E. zinckenella, E. kuhniella, G. mellonella and A. grisella, were 

divided into two main groups. The ancestor of E. zinckenella male (the linkage distance is at 

17) collected from Giza is the source of all collected populations. 

Key words: Infestation, yield, Etiella zinckenella, Ephestia kuhniella, Galleria mellonella 

and Achroia grisella, PAGE, SDS-PAGE, RAPD-PCR, dendrogram. 
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